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David Pujol  |  President de la Colla

HEM SUAT PERÒ HA VALGUT LA PENA
Aquesta temporada hem batut tots els rècords de la història de la 
Colla. Les millors diades de la nostra història a casa, guanyadors del 
Concurs de Tarragona a Torredembarra, som la Colla més fiable del 
país amb un 100% d’efectivitat, hem descarregat el nostre castell lí-
mit, la Torre de 7, dos cops en un any, etc.

Com us deia un any de rècords però també hem batut rècords en 
l’àmbit social. Volíem fer entrar la Colla al segle XXI i així ha estat. 
S’ha aplicat les noves tecnologies amb l’adquisició de l’APP en la 
gestió tant a plaça, com assaig i a la dinàmica social, hem unificat 
el projecte tècnic i social amb la reforma d’estatuts creant objectius 
conjunts, hem treballat i arribat acords amb totes les entitats socials, 
hem començat a teixir una xarxa de relació amb el món empresarial 
del territori amb el Carnet Lila i el Punt Lila, hem creat la nova imatge 
de la Colla com a Merlots de Figueres i ho hem fet suant però ha val-
gut la pena vist els resultats.

Estem agraïts a la ciutat i a la comarca per tota l’ajuda i suport que ens 
han donat. Des dels treballadors de l’administració local, els petits i 
grans empresaris, passant per les entitats de Figueres fins a tots aquells 
castellers que han donat hores lliures a fer més gran el projecte casteller. 
El que ens espera és de ben segur un camí nou on els reptes seran 
grans però sabem que els tenim a tocar si seguim teixint complicitats, 
ens hi deixem la pell i som perseverants. Sumar, cohesionar i cons-
truir. Els 8, objectiu social i casteller pel 2019. Seguirem fent castells 
espectaculars arreu, seguirem ferms amb els nostres valors, seguirem 
somiant. Vols somiar amb nosaltres?
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Marta Felip |  Alcaldessa de Figueres

UNA TORRE DE SET QUE VA FER VIBRAR ELS FIGUERENCS
Acaba una nova temporada de la Colla Castellera de Figueres durant la qual 
els esforços realitzats durant tot l’any van assolir el seu premi en resultar 
guanyadors del Concurset de Castells de Torredembarra. En aquesta pobla-
ció tarragonina, la nostra colla lila dels Merlots va descarregar, entre altres, 
una torre de set que va ser determinant per aconseguir un triomf que va fer 
vibrar els representants figuerencs i amb ells tota la ciutat. Un èxit col·lectiu 
que referma la preparació i l’esforç continuat dels nostres castellers al llarg 
de la temporada.

Com m’he sentit dir sovint, a Figueres tenim la sort de disposar d’una vida 
associativa molt activa en el camp cultural, esportiu i del lleure. En molts 
casos, aquestes entitats tenen una trajectòria més que centenària al seu 
darrera que les ha portat a ser protagonistes de pàgines brillants de la nostra 
història. Però en les darreres dècades també hem vist créixer i desenvolu-
par-se altres associacions que responien a noves demandes i necessitats de 
la societat. És en aquest context que naixia la Colla Castellera de Figueres. 
Un grup de gent va decidir tirar endavant una activitat de lleure sense una 
especial tradició a casa nostra. El repte que es van plantejar ha fet les seves 
arrels i avui és una entitat consolidada que porta amb orgull el nom de Fi-
gueres arreu de Catalunya i així ho va fer el passat 30 de setembre. 

Des de l’Ajuntament de Figueres, com la resta de ciutadans, ens sentim 
molts orgullosos dels castellers perquè cada cop que aixequem un pilar o 
una torre ho fan en nom de la ciutat i perquè tampoc podem oblidar que al 
seu darrera hi ha un munt de persones que estimen el país, que estan orgu-
llosos de dur la camisa lila que els identifica i que integren gent de totes les 
edats i condicions socials a formar-ne part. I és que a la colla, no hi sobra 
mai ningú.

Que sigui per molts anys! 



Ignasi Cabré |  Cap de colla
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GRÀCIES, COLLA!
Només puc dir això: gràcies! Gràcies a tots i cadascun dels mem-
bres de la Colla, per la vostra dedicació i el vostre esforç per a 
realitzar una de les millors temporades de la colla, si no la millor, 
amb les cireretes d’haver guanyat el Concurs de Castells en la 
seva jornada de Torredembarra, recuperar la torre de 7 i descar-
regar-la per primera vegada a Figueres. Moltes gràcies, també als 
companys de Tècnica: Jaume, Sònia, Jou i tots els seus ajudants. 
Ells són els que han dissenyat aquests castells i pensat aquests 
èxits. Un altre gran agraïment als companys de la Directiva, que 
penquen com els que més, amb una feinada poc vistosa i sovint 
poc reconeguda, però indispensable.

No acabaré sense abans animar-vos a tots a seguir com fins ara, 
a fer créixer la Colla i els nostres castells, una dedicació i treball 
que, enguany, ens han portat a ser la colla més fiable de totes i 
aquest és un detall que em fa sentir molt orgullós i molt agraït.

En volem més? Sí? Ja sabem el camí, doncs: ASSAIG!

Amb assaig, amb dedicació, amb compromís, amb ganes, assoli-
rem tot allò que ens proposem.

Fem-ho?

Som-hi!

Una abraçada a totes i a tots!
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COM ESTEM DE SALUT CASTELLERA?
Que en el moment actual algú digui que el Món Casteller 
no va del tot per bon camí deu fer que més d’un pugui 
dubtar de la salut mental d’aquest algú.

I és que si mirem els números més superficials dels dar-
rers anys, el Món Casteller està en un moment més que 
dolç: construccions cada vegada més espectaculars, fites 
impensables, menys caigudes,…

Certament, les dades fredes ens diuen això. Les colles 
es van superant cada any, assoleixen les seves fites de 
màxims de manera cada vegada més matinera i, a més, 
això va acompanyat d’un lleuger descens en el percentat-
ge de castells que cauen. A les darreres dues tempora-
des, les colles han aconseguit baixar del 3% de castells 
caiguts del total d’intentats, xifra que inicialment, ja era 
molt bona.

Però hi ha símptomes que evidencien que 
les coses potser no són realment el que 
sembla que són. I el pitjor que ens pot pas-
sar (i ens està passant) és que els caste-
llers s’ho creguin.

És un fet indiscutible que la pòlissa d’as-
segurances de les colles castelleres no ha 
parat de pujar en els darrers anys. I pot semblar una pa-
radoxa, donat que estem caient menys. Però l’explicació 
és molt senzilla: el cost econòmic al que ha de fer front 
la companyia asseguradora per a realitzar l’atenció mè-
dica dels sinistres i per a pagar les indemnitzacions de 
les seqüeles produïdes per accidents castellers és cada 
vegada més alt.

Perquè sí que és cert que cada vegada caiem menys a 
nivell percentual, però també és cert que cada vegada 
hi ha més colles i això implica que, en termes absoluts, 
el nombre de caigudes sigui més o menys igual o supe-
rior al de temporades anteriors. Per altra banda, s’estan 
fent castells cada vegada més difícils, més alts, amb més 

gent. Això implica que cada caiguda, ara mateix fa més 
mal i a més persones que abans. El cost, doncs, puja.

I això va molt lligat a la manera de veure i viure els cas-
tells que la gran majoria de colles tenen actualment. El 
més important ja no és fer castells, passar-ho bé i fer-ho 
passar bé a la gent. El més important és superar la fita 
de l’any anterior (en precocitat i en nivell) i si pot ser, su-

perar la fita de la colla castellera veïna 
o “rival”.

És per això que quan mirem específica-
ment quins castells són els que provo-
quen més sinistres i, per tant, fan més 
mal, ens trobem amb 3 nivells: el pas de 
castells de 7 a 8 bàsics, els castells de 
9 i, evidentment, els castells de gamma 

extra o extraordinaris.

És per aquest motiu que cal ser extremadament prudent 
quan la nostra colla es troba en alguna d’aquestes situ-
acions. Hem de deixar la pressa de banda. És més fàcil 
(en segons quins llocs) créixer a nivell tècnic que a nivell 
social. I és igual d’important créixer d’una manera com 
d’una altra. No caiguem en el parany de pensar que com 
que tècnicament hem assolit un nivell, encara que soci-
alment no l’haguem assolit ja podem tirar aquell castell 
que somiem. Els somnis que no es fan realitat, segueixen 
sent sempre somnis. I per a fer-los realitat cal gent, as-
saig, compromís i fer les coses amb calma i sense pressa.

Dr. Daniel 
Castillo i Isern

Director Científic i 
Mèdic de la CCCC | 

“És igual d’important 
crèixer a nivell tècnic 

com a nivell social”



12 |  | 13

Aquesta primavera passada, la Colla Castelle-
ra de Figueres va fer l’aleta a Ksameu. Sabem 
que fer l’aleta comporta que l’anxaneta es pu-
gui enfilar i arribar a dalt, amb les bases ben 
posades i les indicacions oportunes.  

La Colla Castellera de Figueres ens va pro-
posar algunes activitats conjuntes per tal 
d’acostar adolescents i joves de Ksameu 
al seu projecte, i així encomanar-los “força, 
equilibri, valor i seny” els quatre principis del 
món casteller. Des de Ksameu compartim i 
valorem aquests principis, juntament amb la 
concentració, la constància, l’amistat, l’ajuda 
mútua i el sentiment de comunitat. 

Aquesta és una proposta, com d’altres que 
ens arriben, que encaixa perfectament amb la 
voluntat de la Fundació Sant Vicenç de Paül, i 
amb el projecte socioeducatiu KSAMEU. Estar 
presents a la ciutat, col·laborar en les activi-

tats cíviques i socials, i participar dels esde-
veniments amb una mirada comunitària, són 
finalitats del nostre projecte.

Volem que els i les joves de KSAMEU puguin 
participar de les activitats dels castellers, i 
també que els castellers i castelleres s’apro-
pin a Ksameu aportant una mica de la seva 
experiència.

Des de Ksameu ACOLLIM I ACOMPANYEM ado-
lescents, joves i famílies de la ciutat de Figue-
res i de l’Alt Empordà. Duem a terme aquesta 
tasca amb la col·laboració de moltes persones 
i entitats que cada dia o cada setmana ens 
aporten els seus coneixements i el seu temps 
de manera voluntària. D’aquesta manera, vo-
lem que aquests adolescents i joves esdevin-
guin ciutadans i ciutadanes amb compromís, 
i que tinguin iniciatives per contribuir a cons-
truir una societat més justa, solidària i més a 
prop de les persones.

Des de KSAMEU enviem els millors desitjos 
d’èxit a la colla lila, treballarem per crear lli-
gams ferms, i també volem acollir i acompan-
yar La Colla Castellera de Figueres.

Gràcies per pensar i acostar-vos a Ksameu

L’ALETA a KSAMEU

Aquesta primavera passada, la Colla Castelle
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En el segle XXI el món 
castell està en contínua 
transformació i modernit-
zació. Sense deixar de ban-
da les arrels culturals, populars i transversals dels castells, 
les Colles estan caminant cap a nous horitzons d’imatge, 
màrqueting i eines comunicatives que fins ara eren exclusi-
ves de l’esport o de la cultura de masses. 

Com la majoria sap, les Colles tenen sempre la necessitat 
de sumar noves camises a les seves files i consolidar-ne la 
fidelitat. Una de les fórmules per aconseguir això -una eina 
més que es complementa amb l’arrelament social, la co-
hesió interna, els objectius i èxits castellers i la conservació 
de la motivació del col·lectiu- és la millora de la imatge de 
la Colla: la marca, el logotip, la mascota i la imatge pública.

En el cas de Figueres hem fet aquest pas. Enguany hem 
tret la nova imatge i sobrenom de la Colla, Merlots de Fi-
gueres. Hem fet un salt de modernitat que ens acosta a 
altres Colles com els Borinots de Sants, els Martinets de 
Cerdanyola, Bandarres del Poble Sec, els Carallots de Sant 
Vicenç dels Horts, etc 

Hem volgut triar aquest nom barrejant la nostra història, 
territori i imatge. Un cop vam prendre la decisió de fer el 
pas vam fer una pluja d’idees on havíem de triar entre les 
més boges, les més conservadores i les més simpàtiques 
lligant els tres conceptes anteriors. No era una feina fàcil 
però vam trobar el punt exacte, Merlots. 

La història del color de la nostra camisa neix dels funda-
dors de la colla a portar a plaça el color del vi de la comar-
ca, punt de partida per trobar el resultat final de la imatge. 
Vam considerar la necessitat de tenir una imatge que po-

guéssim jugar per dissenyar logotip, mascota i material de 
la colla. A més, vam tenir clar que havia de ser fresca, trans-
generacional i clara. Després d`hores vam veure la llum. 
Vam trobar l’ocell, la imatge i la varietat de raïm, color de 
camisa, amb un nom clar, merlot/merla que ens encaixava 
com un anell al dit. 

Conservant l’escut oficial, la tradició de la Colla i les ga-
nes de modernitat som Els Merlots de Figueres. De ben 
segur que amb la nova imatge arribarem a ser atractius 
a nous sectors de la nostra 
societat, ens donarà joc per 
fer cançons, càntics, material 
i imatges que ens ajudaran 
a cohesionar, unir i refermar 
l’orgull de ser de la Colla Cas-
tellera de Figueres. 

Ara només ens toca om-
plir aquesta eina, el Merlot, 
d’èxits castellers i de valors 
socials que estem segurs que 
aconseguirem.

Agraïments a l’Aida Susacasa 
i José Arnau pel disseny del 
Merlot.

MERLOTS, MOLT MÉS QUE UNA MARCA

En el segle XXI el món 
castell està en contínua 
transformació i modernit-
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DUES NOVES EINES: 
L’EMPRESARIAL I LA SOCIAL, EL PUNT LILA I EL CARNET CASTELLER

Som una organització, la Colla Castellera, que ha treballat 
amb el món privat i empresarial des del minut u. Gràcies 
a ells hem aconseguit arribar fins a dia d’avui. El projecte 
casteller, per desconeixença de la majoria de ciutadans, 
genera unes despeses diverses que altres entitats no te-
nen. El món casteller figuerenc i de l’Alt Empordà creix i 
també ho fan tots els seus projectes socials. Fer castells 
és la base del projecte, més sòlids, més grans, més alts. 
Per aconseguir-ho, el creixement social i eixamplar la base, 
són les prioritats quan parlem de fer un salt tècnic als vuit 
pisos. Ara bé, hem arribat a la conclusió que necessitem 
un entramat empresarial del territori que aposti ferma-
ment per la Colla i els seus valors. Hi es-
tem treballant. Des del perruquer del barri, 
al restaurant de tota la vida o algun dels 
grans Cellers que tenim fins la cadena de 
supermercats amb establiments arreu o 
l’empresa més innovadora de la comarca. 
Tots ells són part important del projecte 
social. L’esforç que fan o que poden fer 
durant la temporada és igual d’important 
sigui petit o gran. Uns ens ajuden amb 
descomptes per diferents serveis, altres 
ens aporten regals per la Quina, anuncis 
a la revista, contractacions en inauguracions o activitats 
o aportacions econòmiques per pagar les samarretes en 
format patrocini, per exemple. La seva ajuda, de tots ells, 
és imprescindible per la dinàmica interna del dia a dia del 
projecte. 

Els autobusos que desplacen 80 castellers tenen un cost 
de 1.500 euros, fem 10 actuacions mínim l’any així, les 
250 samarretes que  valen 1.400 euros o el cost de tota 

l’activitat social a la ciutat, comarca o interna que oscil·la el 
30% del total dels 42.000 euros del pressupost.

Fer el salt per ser Colla de vuit passa per augmentar el 
pressupost, cobrir les despeses internes amb nous ingres-
sos i diversificar els patrocinadors. Els vuit pisos estan a 
tocar. Hem de pensar com cobrir la despesa que compor-
ta aquest creixement, com augmentar els serveis a cada 

casteller consolidant la seva fidelitat i com 
fer possible l’aposta social imprescindible 
per ser una eina útil amb els nostres veïns 
i conciutadans. 

Per fer real tot això hem creat el Punt Lila i 
el Carnet Casteller. Dues eines, no les úni-
ques, que ens comprometen amb el teixit 
empresarial i fan visible el compromís amb 
tots els valors castellers per part d’aques-
tes empreses. Tota empresa que aposti per 
la Colla té l’opció de tenir l’enganxina que 

l’acredita com a col·laborador dels Merlots i es situa com 
a referent per tots i cadascun dels membres de la família 
castellera. Així neix un Punt Lila. El casteller amb el Carnet 
Lila tindrà de referència aquest negocis on presentar-lo 
al taulell podrà trobar possibles beneficis en formats des-
comptes o serveis. Una sinergia entre el món casteller 
i el teixit privat de la comarca que ens fa una entitat 
més forta, més arrelada i més gran. Ens ajudes? 

Necessitem un 
entramat empresarial 
del territori que aposti 

fermament per la 
Colla i els seus valors
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SUPERMAN I LA TORRE DE SET 
Clark Kent va sortir del museu com si l’hagués atropellat 
una excavadora feta de kriptonita. Encara li rebotava pel 
cervell un remolí d’imatges aberrants i pertorbadores, com 
aquell Cadillac monstruós instal·lat al pati. I per arrodo-
nir-ho, Lois Lane li dedicava un dels seus millors somriures 
fotetes.

-Què dius, Clark? Com voldràs explicar el museu Dalí als 
lectors del Planet Online?

Clark va arrufar els llavis mentre s’ajustava les ulleres.

-Jo... Ara estic una mica saturat i no sé...

Clark va deixar la frase inacabada, distret pel soroll proper 
d’una combinació estrident de música i cridòria. Encuriosit, 
li va fer un gest a Lois perquè el seguis i, evitant un ramat 
de turistes, es van arribar fins a la plaça de l’Ajuntament, 
d’on sorgia el rebombori. El causava una munió de gent 
força nombrosa, vestida amb pantaló blanc i camisa lila, 
que s’apinyava per dibuixar un anell de braços alçats, en-
mig dels ritmes alegres d’uns grallers i els xisclets enardits 
del públic. 

Clark estava desconcertat.

–Qui són aquests, Lois? Què... fan?

–Un moment... Segons Google, són la Colla Castellera de 
Figueres. Es veu que aixequen torres humanes.

Com si volguessin corroborar aquest propòsit, dos caste-
llers van saltar pel damunt del mar de caps i esquenes i, 

quan van ser al mig de la pinya, es van encarar i es van 
agafar fort per les espatlles... Al cap d’uns segons, la pa-
rella carregava un pis idèntic al damunt seu, i després un 
altre, i un altre... i així fins a arribar al sisè, format per una 
sola persona. 

Bocabadats, Clark i Lois admiraven com aquell pilar lila 
s’enlairava vertiginós cap al cel. Just aleshores, sorgida de 
qui sap on, una noieta amb casc va grimpar com un llam-
pec per la paret de cames, cintures i espatlles de la banda 
dreta. Quan va coronar la torre, la nena va aixecar la mà i 
va pessigollejar l’aire.

A Clark, aleshores, li va revenir al cap una llunyana tarda 
d’estiu, en què devia tenir l’edat de l’enxaneta. La tarda 
que, des de dalt d’una sitja, va llançar-se al buit amb els 
braços en creu. La tarda en què va planejar uns deu metres 
en ziga-zaga, abans de caure de morros al camp de blat. 
La tarda que va perdre la por a provar els límits dels seus 
poders.

Commogut pel record, Clark va estrènyer el braç de Lois i, 
amb un entusiasme poc habitual, li va llançar una proposta.

-Escolta’m: ¿I si passem del museu i mostrem als nostres 
lectors la passió, l’art i l’enteresa amb què aquests caste-
llers desafien les forces de la gravetat?... No en sortiria un 
gran reportatge, d’això?  

A Lois li va semblar una gran idea, però, abans que pogués 
respondre-li, Clark ja la va arrossegar cap a la gentada. Ell 
era així: quan anava al darrere d’una bona història, ningú 
podia aturar-lo. Ni Brainiac, ni Lex Luthor, ni el Sant Pare. 
Ningú.

Sebastià Roig Escriptor, mitòleg i 
bibliotecari | 
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CASTELLERS AL MÓN
SEMBLA SER QUE HI HA UNA PLAGA LILA....

Formentera

Carla i Dani
Eivissa

Nuria

Desert d
'Arabia

,

Cristina i David
Roma

Thibaud
El Vatica

,

Arnau
Suissa.

Osvaldo i Soledad
Washington

Fira PlaymobilFigueres

Autors:
Roger Lázaro 

7 anys
i Laia Ferrer

6 anys

Noruega

-
Famílies Farrés i Vinolas
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Laura i Sandra 
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VIRTUTS I VALORS 
DE FORMIGÓ ARMAT
Començar a edificar sense uns bons fona-
ments provoca esquerdes en la construcció o 
desperfectes estructurals sovint irreparables. 
Perquè l’edifici no s’ensorri, cal una base 
resistent que sustenti els pilars amb solidesa. 
Sens dubte, els fonaments de la Colla Caste-
llera de Figueres són ferms i estables, estan 
fets d’un conjunt de virtuts i valors de formigó 
armat que ajuden a pujar pilars mestres. Ge-
nerositat, sacrifici, valentia, prudència, confi-
ança, esperit de treball en equip, cohesió, es-
forç, solidaritat, col·laboració, companyonia, 

orgull, persistència, amistat, 
tolerància, superació, compro-
mís, riures i somriures, suor i 
llàgrimes, emocions i abraça-
des… virtuts i valors que, en 
el seu conjunt, són indestruc-
tibles.

Aquests fonaments estan lli-
gats a unes arrels que connec-
ten amb la terra, amb la tradi-

ció, amb l’autenticitat, amb la identitat, amb 
un vocabulari propi, amb el patrimoni, amb 
uns colors. Els castellers de Figueres, els 
Merlots, senten el lila en tota la seva inten-
sitat. El lila representa l’essència, el vincle, la 

unitat. La densitat cromàtica pren força a me-
sura que la torre humana va agafant forma. 

Observar el progrés de l’estructura, l’elegàn-
cia arquitectònica dels cossos humans, l’as-
cens cap al cel, és un espectacle extraordina-
ri. Els castells es construeixen pas a pas, de 
forma ordenada i precisa, buscant l’equilibri, 
mantenint la serenor, seguint un ritme com-
passat, però sobretot gaudint del moment. 
La tensió dels castellers s’estén cap el públic 
de la plaça a partir del moment en què el so 
agut de les gralles marca l’inici de l’actuació. 
Públic amb l’ai al cor i castellers hipercon-
centrats es fonen en el silenci de l’execució. 

Caure no és fracassar, fracassar és no inten-
tar-ho. La constància en els assajos i una ex-
periència guanyada a pols han convertit els 
liles en un referent del món casteller català. 
Els seus èxits porten la marca de la humilitat, 
del bon ambient i de la feina incansable. 

El món casteller té molt a ensenyar-nos quant 
a lliçons de vida. Preneu-ne nota.

Mairena Rivas    |  Periodista del Setmanari 
de l’Alt Empordà

Perquè l’edifici no 
s’ensorri, cal una 

base resistent que 
sustenti els pilars 

amb solidesa
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Quim Torra i Pla   |  
SUMANT FORCES  
L’IMPOSSIBLE ESDEVÉ POSSIBLE
És per a mi un honor adreçar-vos unes parau-
les en aquestes pàgines. I encara més fer-ho 
enguany, que esteu d’enhorabona. Aquest 
2018 era any de Concurs i vosaltres us vau 
imposar en la primera jornada del certamen, a 
Torredembarra. Els liles vau oferir la vostra mi-
llor actuació gràcies a la constància i a l’esforç 
diari. Perquè tots sabem, vosaltres millor que 
ningú, que els resultats no arriben mai del no 
res, tot al contrari. Només pencant és possible 
superar-se dia rere dia.

Com a president de la Generalitat vaig tenir 
l’oportunitat de poder assistir, 
per primera vegada, al XXVII Con-
curs de Castells de Tarragona. 
Veure milers de castellers d’ar-
reu del territori treballant junts 
perseguint un mateix propòsit va 
ser un moment elèctric, realment 
emocionant. Ningú pot quedar in-
diferent davant d’un espectacle 
com aquest.

De fet, ja fa molts anys que els 
castells van deixar de ser un pa-

trimoni exclusiu de les colles per esdevenir un 
dels grans símbols del país, reconegut arreu. I 
sobretot arran de la seva declaració com a Pa-
trimoni Cultural Immaterial de la UNESCO, ara 
fa 8 anys.

I és que els castells no són només torres huma-
nes. Són un espai de compromís, de convivèn-
cia, d’integració i de comunicació intergeneraci-

onal. Un espai des d’on es promou la solidaritat, 
el treball en equip i l’esperit de superació. Per 
això els catalans ens hi reconeixem. I ara ne-
cessitem la vostra força. 

El país, com sabeu, viu moments convulsos. 
L’estat espanyol ha obert una gran causa ge-
neral contra l’independentisme. Mig Govern le-
gítim és a la presó i l’altre mig, a l’exili, amb el 
president Carles Puigdemont al capdavant. La 
llibertat d’expressió està amenaçada, ho està 
la democràcia en el seu conjunt. I properament 
arribaran els judicis polítics i les sentències. Per 
això necessitem la vostra força i el vostre corat-
ge. Vosaltres sabeu com ningú que sumant for-
ces i energies es poden arribar a fer construcci-
ons inimaginables. Que fent pinya l’impossible 
esdevé possible.

Catalunya es juga la seva dignitat com a país. 
I us dono la meva paraula que la combatrem 
fins al final i fins a les últimes conseqüències. 
Alçant el cap, mirant endavant i lluitant, com 
sempre hem fet, per la nostra llibertat.

Força, equilibri, valor i seny és el vostre lema. 
Però permeteu-me dir-vos que és també el lema 
del conjunt dels catalans.

Llarga vida als castells!

“Veure milers de 
castellers d’arreu del 

territori treballant 
junts perseguint un 

mateix propòsit va ser 
un moment elèctric”

President de la Generalitat 
de Catalunya
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DE LONDRES A FIGUERES
En Jon Kepa Logarte, cap de Colla dels Castellers 
de London ens ha respost una entrevista on ens 
explica els inicis d’aquesta colla internacional i com 
funcionen les diades a Londres. 

Quin any es va fundar aquesta Colla? I com va 
sorgir?

Castellers of London va néixer el 2015 amb l’objec-
tiu de promoure la tradició dels castells a la zona de 
Londres mitjançant la celebració d’assajos oberts i 
l’organització d’esdeveniments especials, com ex-
posicions. Moltes de les persones que formen part 
del grup són de Catalunya, però també inclouen 
persones d’una àmplia gamma de nacionalitats, 
des de diferents àmbits i de totes les edats, així 
com famílies senceres.

Quin és el vostre millor castell en aquest mo-
ment?

El millor castell que vam fer és un 5d6. Vam con-
vidar els Castellers de Barcelona i, gràcies al seu 
suport, vam aconseguir completar l’estructura.

Quins dies celebreu una Diada?

Cada any canvia perquè no és fàcil trobar llocs o 
esdeveniments on realitzar-la. En general, fem ser-
vir esdeveniments locals per fer el nostre acompli-
ment com a part de l’esdeveniment.

Habitualment, cada any celebrem Sant Jordi (Sant 
Jordi a Londres) i el Nadal.

Intentem convidar les colles catalanes per poder 
fer actuacions juntes. I una cita que normalment 
ens agrada és el primer cap de setmana de juliol 
perquè va ser una de les nostres primeres actua-
cions.

Heu viatjat a Catalunya o 
altres països?

Sí, intentem fer un viatge cada 
any. Cada dos anys tenim una 
diada internacional que fem 
en la ciutat natal d’una de 
les colles internacionals. De 
la mateixa manera cada dos 
anys ens havien convidat a 
actuar a Tarragona.

2016: Tarragona
2017: París
2018: Tarragona

Per què és vermella la vos-
tra camisa?

Es va suggerir qualsevol color. 

La gent suggeria verd, vermell i negre.

Finalment, la majoria de la gent volia vermell més 
que qualsevol altre color.

També cal dir que els vermells i els blancs són els 
colors de la bandera de Sant Jordi.

A la colla, quin grup predomina més? Canalla? 
Joves? Gent gran?

Tenim un moviment continu de persones. Però, 
en general, diria que el grup té entre 25 i 45 anys 
d’edat.

Al principi, la Canalla va ser un dels problemes, 
però durant l’últim any va augmentar bastant.

Teniu moltes nacionalitats a la Colla? 

Sí, tenim moltes nacionalitats a la nostra colla. El 
català és el grup més gran, però també tenim altres 
10 nacionalitats: britànica, irlandesa, francesa, 
basca, alemanya, espanyola, lituana, hongaresa, 
italiana i russa.

Alguna vegada heu actuat conjuntament amb 
una colla catalana? Veieu una Diada amb nosal-
tres?

Sí, vam tenir diverses actuacions amb colles cata-
lanes.

2017: Sant Cugat (una patrona colla)
2017: Sagrada Família
2018: Castellers de Barcelona

Estem disposats a realitzar actuacions amb qualse-
vol grup. Per a nosaltres és molt important perquè 
aprenem i compartim molta experiència. Per a no-
saltres és molt difícil organitzar més d’un viatge per 
any, perquè no tenim molts diners, però intentem 
ajudar-nos tant com puguem quan ens visita una 
colla.

Jon Kepa Logarte   |  Cap de colla dels 
Castellers de London 
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ANY 2018, COLLA JOVES XIQUETS DE VALLS
L’any 2018 passarà a ser un dels millors anys de la història de 
la Colla Joves Xiquets de Valls. S’han aconseguit uns registres 
estratosfèrics: 10 castells de gamma extra entre ells 3 2d8d, 
4c, 2 4d9d, 1 5d9fc. 

El repte era difícil en un any de Concurs on els castells sense 
folre eren els més puntuats. L’estratègia passava per conso-
lidar el 2d8 sense folre, descarregat per primera vegada per 
una colla vallenca l’any 2017, i afegir-ne d’altres com el 4d9 i 
el 3d9 a més del 5d9f i castells de 9 amb el pilar.

Ha sigut una temporada llarga que va començar al febrer amb 
el primer assaig i fins al 4 de novembre amb l’última actuació. 
Nou mesos de treball, compromís, esforç i molta il·lusió per 
intentar aconseguir una fita històrica: la tripleta neta, 2d8sf, 
3d9sf i 4d9sf. Tot i que al final no l’hem pogut aconseguir hem 
gaudit del camí. Uns assajos increïbles descarregant 12 cops 
el 2d8sf a la xarxa i el 3d8 net, la primera colla a fer-ho. 

D’actuacions m’agradaria destacar l’estada amb els Caste-
llers de Figueres. Va ser un cap de setmana on ens vam sentir 
molt ben acollits, sobretot els més petits que van gaudir d’ac-
tivitats amb la canalla dels Castellers. Desplaçar castellers 
tan lluny no és fàcil i ens hauria agradat fer una actuació més 
reeixida, així i tot cal destacar que vam descarregar el segon 
Pd6 de la temporada. Va ser una experiència que esperem 
tornar  a repetir. 

L’any 2018 serà recordat per l’actuació de les dues colles de 
Valls a Washington, davant del Capitol. Era la primera vegada 
que la Colla Joves desplaçava 190 castellers en un viatge. Els 
nord-americans van poder gaudir de les estructures i de l’es-
sència del món casteller. La gent ens preguntava com podíem 
fer els castells i alguns tenien ganes de posar-se a pinya. Nin-
gú coneixia el món casteller, per això va ser un dels actes que 
més gent va aplegar. Destacar que vam aconseguir el primer 
3d8 fet per una colla de Valls amb el pis de quarts format per 
3 dones íntegrament.  El que sobretot es va fer, va ser fer colla.

Una de les grans cites abans d’ar-
ribar al Concurs de Tarragona era 
la diada de St. Fèlix a Vilafranca.
Vam fer una actuació molt com-
pleta amb el 3d9f, 2d8sf, 5d9fc 
i Pd6. Acabàvem St. Fèlix per 
encarar un mes de setembre 
exigent fins a arribar a primers 
d’octubre al Concurs de Tar-
ragona. La il·lusió amb què 
havíem preparat l’actuació 
era altíssima i la volíem en-
carar amb el 2d8sf, 4d9sf i 
el 3d9sf però el resultat no 
va ser l’esperat. Vam ser els 

primers a començar el concurs a les 10, un factor a tenir en 
compte per fer un castell tan difícil com el 2d8sf que va que-
dar en coronat. A partir d’aquí seguíem somiant si descarregà-
vem el segon castell, el 4d9sf, però dos intents desmuntats 
van fer desistir les nostres expectatives. La feina hi era però 
no havia sortit, va ser un cop dur. 

La constància i el treball va arribar una setmana després a la 
diada de Sta. Teresa del Vendrell: vam descarregar el 4d9sf. 
Les proves  d’assaig confirmaven que el castell estava molt bé 
i per fi podia veure la llum a El Vendrell, una plaça màgica per 
la Joves on l’any anterior havia descarregat el 2d8sf. El castell, 
amb novetats,  va pujar ben quadrat i no va perdre les mides. 
El castell total tornava al carrer d’en Gassó.

Amb la moral molt alta encaràvem la nostra diada, Sta. Úrsula.
Amb un programa ambiciós sortíem de 4d9sf .Vam seguir amb 
el 2d8sf, que va tornar a coronar-se i caient a la sortida del pom 
de dalt. La feina tornava a estar feta i afrontàvem un repte que 
no ha fet mai cap colla, el 3d9sf. Tot i pujar molt serè, a la prime-
ra batzegada va avisar i el vam desmuntar. L’esforç a assaig ens 
permetia tornar a atacar-lo. Igual que al primer intent, va pujar 
serè però a l’entrada de dosos el castell va defallir. Crec que no 
va ser gaire just amb l’assaig que portàvem darrere, però per 
això cap colla ha aconseguit coronar-lo. Acabàvem amb un pilar 
de 6 de molt futur i també una GRAN temporada. 

I l’any que ve? Doncs amb moltes ganes de continuar un pro-
jecte que vam iniciar i que comença amb un equip psicope-
dagog de canalla per ajudar-los a controlar les emocions i 
a construir valors com a persones. Curiosament l’intercanvi  
amb els de Figueres em va fer recordar la nostra entitat amb 
una dificultat afegida: fer castells en una zona no tradicional. 
L’experiència de germanor va ser intensa i molt enriquidora, 
començant per la gimcana amb la canalla, seguint amb l’ac-
tuació castellera i acabant amb un dinar de germanor. Té molt 
de mèrit aconseguir atraure gent en una zona poc acostuma-
da a veure i a viure el fet casteller. I aquesta entitat, no només 
enriqueix socialment la ciutat de Figueres sinó que a més fa 
bons castells. En una entrevista anterior ja vaig comentar que 
el nivell dels Castellers era molt alt, que portaven temps treba-
llant bé. Els vostres fruits van arribar en forma de Concurset 
a Torredembarra on vau guanyar amb una gran actuació, la 
millor de la vostra història, fent un 5d7, 7d7 i 2d7. No només 
això sinó que tres setmanes després es repeteix aquesta actu-
ació, IMPRESSIONANT. La feina ben feta no té límits i aquesta 
colla té un enorme futur si és capaç de seguir teixint colla i im-
plicar més gent per poder encarar nous reptes. Seguiu igual, 
la constància, l’esforç, el compromís i la il·lusió és un camí que 
ja heu tastat, seguiu-lo i us portarà on vulgueu, serà en forma 
de castell de 8 que segur veurem aviat.

Francesc Xavier Ramon
Cap de colla de la Joves Xiquets de Valls.

Una de les grans cites abans d’ar
ribar al Concurs de Tarragona era 
la diada de St. Fèlix a Vilafranca
Vam fer una actuació molt com
pleta amb el 3d9f, 2d8sf, 5d9fc 
i Pd6. Acabàvem St. Fèlix per 
encarar un mes de setembre 
exigent fins a arribar a primers 
d’octubre al 
ragona. 
havíem preparat l’actuació 
era altíssima i la volíem en
carar amb el 2d8sf, 4d9sf i 
el 3d9sf però el resultat no 
va ser l’esperat. Vam ser els 
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CASTELLERS EN MONGOLIA
Hace unos pocos meses tuvimos la oportunidad de com-
partir nuestra estancia en Mongolia con un compañero 
excepcional, David Pujol.

¡Inolvidables días aquellos! Vivencias nuevas para él y 
también para nosotros, porque si algo tiene ese país, esa 
Mongolia invisible para una gran parte del mundo, es su 
increíble capacidad para sorprender.

Situar Mongolia en un mapa geográfico 
puede resultar complicado, pero en el 
mapa emocional de GBGE la ubicamos 
perfectamente: en el centro de nuestro 
corazón.

Mongolia no es un país pobre, si bien un 
30% de su población vive por debajo del 
umbral de la pobreza. La transición des-
de los más de 70 años de influencia so-
viética hacia un sistema de libre mercado 
está siendo muy traumática, a pesar de su incalculable 
riqueza en recursos mineros.

En la población de Nalaikh, a poco más de 40 kilómetros 
de la capital, Ulaanbaatar, GBGE mantiene un proyecto 
desde 2015 consistente en un centro de día para meno-

res con diversidad funcional. Sus padres y madres necesi-
tan algún tipo de centro que les atienda mientras trabajan 
o buscan trabajo, y en GBGE nos hemos puesto, literal-
mente, manos a la obra. Ya casi tenemos finalizado el edi-
ficio de dos plantas cuya parte superior destinaremos a 
un taller de costura y a alojar a todas aquellas personas 
que deseen conciliar vacaciones y compromiso social.

Pero, ¿qué es lo que hace GBGE en Mongo-
lia? Durante los últimos 5 años, nos hemos 
dedicado a la creación de infraestructuras 
en el país tanto para familias desfavoreci-
das como para colectivos más amplios. He-
mos construido desde pequeñas viviendas 
hasta centros de día. En 2019 queremos 
iniciar una nueva residencia para estudian-
tes diverso funcionales y con bajos recur-
sos en la provincia de Hovd.

Y he aquí que David Pujol nos presenta una posibilidad 
apasionante: la Colla Castellera de Figueres colaborando 
en estas construcciones ¡¡en Mongolia!!

Nuestra ilusión es inmensa y, enseguida, queremos sa-
berlo todo de los castellers y sus valores. Empezamos por 
encontrar que, desde el año 2010 “els castellers” perte-
necen al Patrimonio Cultural Inmaterial de la Humanidad 
de la UNESCO. Su origen se remonta a un antiguo baile 
que finalizaba con una figura construida a base de perso-
nas que, a lo largo del tiempo, fue aumentando de altura, 
alcanzando su propia importancia e independencia del 
baile.

Las personas castelleras poseen un lema extraído de uno 
de los versos de Josep Anselm Clavé en su obra Els Xi-
quets de Valls: “Fuerza, Equilibrio, Valor y Cordura”, aun-
que nos encanta hablar del seny mejor que de la cordura.

A pesar de que su lema se basa en estas cuatro cualida-
des, son precisas muchas otras para una buena práctica 
castellera, como trabajo, constancia, hermandad, con-
fianza, compenetración, etc.

Para GBGE es un auténtico placer poder contar con per-
sonas de tan tremenda valía entre nuestro voluntariado y 
esperamos con impaciencia el momento de hacer reali-
dad un intercambio de valores tan enriquecedor e indis-
pensable como lo es la combinación de castellers y vo-
luntariado.

¡Hasta muy pronto, Colla de Castellers de Figueres!

Álvaro Saiz, Ainhoa Crespo y Fernanda Gadea (cooperan-
tes GBGE Galdakao)

“Fuerza, Equilibrio, 
Valor y Cordura”, 

aunque nos encanta 
hablar del seny mejor 

que de la cordura
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VENIR A ASSAIG 
ÉS DIVERTIT
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ENTREVISTA MARTINA i ARLET

Què t’agrada més fer de dosos o d’enxaneta?
M’agrada més fer de dosos perquè em diverteix 
més i crec que és més fácil però també m’agra-
da molt fer d’enxaneta.

Per què fas castells?
Perquè va començar el meu pare i li vaig dir que 
jo també volia pujar i per això faig castells.

Et sents més segura al castell quan puja la teva 
família?
Em sento segura amb tota la Colla perquè as-
sagem molt i m’és igual qui pugi. Però és veritat 
que m’agrada molt fer castells amb els meus 
pares i el meu germà.

T’agrada ser de canalla?
Sí, molt perquè em diverteixo amb els amics de 
la Colla i som una mini família. M’agraden molt 
les manualitats que fem a assaig, les colònies, 
les gimcanes i tot el que ens prepara el jovent.

Martina  |  9 anys, dosos i enxaneta Arlet  |  6 anys, acotxadora

Ets força nova a la Colla. T’agrada fer castells?
Sí! M’agrada molt enfilar-me i m’ho passo molt bé.

Què és el que més t’agrada de la Colla?
Els castells que fem.

Com et sents dalt d’un castell?
Em sento feliç. A vegades els castells tremolen 
però és normal.

T’agraden els assajos? Has fet amics a la 
Colla?
Sí, molts! Sempre juguem tots junts als assajos.

A més d’assajar la canalla feu altres activi-
tats...
Sí! Les colònies em van agradar molt per totes 
les activitats que vam fer, els jocs de nit, la 
piscina i perquè vam dormir en lliteres. També 
m’agrada molt anar a les gimcanes i fer manu-
alitats a assaig entre castell i castell.

| 37
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FOTO DE LA COLLA
Torredembarra, 
setembre 2018
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ANY 2018CASTELLS de GAMMA MITJA i ALTA de 7

5d7a  |  Figueres, sta. Creu 7d7  | Figueres, sta. Creu4d7a  |  Salt

4d7a  |  Mataró 4d7a  |  Roses

3d7a  |  Roses 4d7a  |  Poblenou, BCN 5d7  |  Figueres, aniv. 4d7a  |  Figueres, aniv. 5d7  |  Torredembarra

2d7  |  Torredembarra 5d7  |  Figueres, final de temp. 2d7  |  Figueres, final de temp. 7d7  |  Figueres, final de temp.7d7  |  Torredembarra

3d7a  |  Diada Colles Gir.5d7  |  Diada Colles Gir.4d7a  |  Diada Colles Gir.

5d7  |  Figueres, sta. Creu5d7  |  Salt
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ELLS COL·LABOREN AMB LA COLLA

TAMBÉ VOLEM AGRAIR:
A l’Emiliana la donació de material per la canalla de la colla. 
A l’Ajuntament de Terrades i seu social pel pla B per pluja el dia de la nostra actuació a la Salut de Terrades.
A l’Ajuntament de Vilanant per cedir-nos un local per fer la calçotada castellera.
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MÉS ENLLÀ DE LA MÚSICA
Quan vas entrar a la colla, vas fer-ho direc-
tament cap a la música? és a dir, formant 
part de l’equip de músics o això va ser un 
fet posterior?

En principi no, va ser a partir de veure’ls tocar 
que em va agradar molt i vaig interessar-m’hi.

Què et va motivar per formar part de l’equip 
de músics?

Aprendre a tocar un instrument tradicional, tre-
ballo per una empresa de venda d’instruments 
i això em va fer decidir a provar-ho.

Abans de ser músic de la CCF, ho eres pel 
teu compte?

La veritat és que el meu nivell era zero, no te-
nia n’hi idea de música. Tenim la sort que en 
aquesta colla hi ha un bon professor com és en 
David que et guia per començar en aquest món.

Quines qualitats creus que ha de tenir un 

bon músic?

Al principi has de saber escoltar molt, aprendre 
del que et diuen la gent que porta més anys, els 
músics de la colla. Recordo que en Jou em co-
mentava que la corba d’aprenentatge d’un gra-
ller al primer any és de pujada i després s’es-
tanca. El difícil és créixer a partir del segon any, 
o l’Olga que em va ensenyar a fer un “LA” oc-
tavat després de molts mesos de practicar-ho.

Trobes molt allunyades les qualitats d’un 
músic i un casteller?

No gens, quasi et diria que n’hi ha moltes de 
semblants. Per mi la més important és la cons-
tància. Per tocar un instrument com la gralla o 
ets molt perseverant tant a assaig els dimecres 
i divendres, com després a casa per anar millo-
rant la tècnica o al final plegues.

Com vius el castell durant les actuacions 
des del teu lloc? Creus que el vius més que 
d’altres pel simple fet d’estar-lo veient sen-
cer i contribuint-hi al mateix temps?

Crec que la visió de com visc els castells m’ha 
canviat al llarg d’aquest quatre anys, al principi 
és més fred, no sents l’esforç que implica fer un 
castell, ara és un sentiment. Quan sento tocar la 
gralla el so de l’aleta sé que tenim un altre castell 
carregat, i la quantitat de gent i esforç que im-
plica només ho sabem la gent que hi treballem.
A la pregunta de si visc més que d’altres per 
veure’l sencer et diré que no, al contrari patint 
perquè no hi hagi cap problema amb els baixos 
o contraforts, que el tronc estigui bé i no es mo-
gui. I en definitiva que tota l’estructura pugi i 
baixi amb seguretat.

Jordi Ruiz   |  Casteller i graller 
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VOLS SER CASTELLER?
Si estàs interessat a ser casteller potser 
tens algun dubte i no saps on preguntar o 
a qui preguntar... Et fem un llistat de què 
es podrien dir preguntes freqüents, però 
si així  i tot encara et queda algun dub-
te estem a la teva disposició a través del 
nostre correu electrònic (info@figueres.
cc), o encara més fàcil, et podem respon-
dre nosaltres mateixos si ens vens a veu-
re a assaig.

Comencem amb les preguntes!

Quina edat haig de tenir per començar a fer 
castells? No importa l’edat que tinguis. 
Totes les edats són bones per aprendre 
a fer castells.

Quin pes o quina talla haig de fer? TOTHOM
pot formar part de la nostra colla, no im-
porta ser alt, baix prim o gros. Segur que 
tens un lloc assegurat en un castell, a pi-
nya o a tronc.

Quan s’ha de pagar per fer castells? Fer cas-
tells és gratuït. A més a més, la Colla Cas-
tellera de Figueres es fa càrrec del preu 
de la camisa. Només cal comprar la faixa 
i tenir uns pantalons blancs per a les ac-
tuacions.

Tots els nens fan castells? La mainada que 
vol fa castells, però en cap cas estan obli-
gats a pujar als castells si el nen o nena 
no vol o bé si els seus pares o tutors no 
ho autoritzen.

Es fan altres activitats a més de castells? Al
llarg de l’any s’intenten fer altres activi-
tats per relacionar-nos entre nosaltres. La 
majoria són gratuïtes o bé tenen un preu 
molt reduït.

Com es fan els desplaçaments per a les actu-
acions? Si l’actuació és a un poble proper 
a Figueres, hi anem amb cotxes particu-
lars, si l’actuació és fora de la comarca, 
el desplaçament es fa en autobús sense 
cap cost per als castellers.

A quina hora es fan els assajos? Assagem els 
dimecres i els divendres, dimecres de 20 
a 22h i divendres de 20 a 23h. El local 
de la Colla es troba al c. Via Làctia s/n 
(davant del parc de bombers). No és obli-
gatori assistir a tots els assaigs, els cas-
tellers venen els dies que poden. 

Quant dura la temporada? La temporada va 
del mes de març al mes de novembre. 
Normalment actuem entre dues i tres ve-
gades al mes. Així com als assaigs, ca-
dascú ve a les sortides que pot.

Com podeu veure no és gens complicat 
formar part de la nostra colla, només cal 
tenir ganes de gresca, conèixer gent i 
participar en una activitat per a totes les 
edats.
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